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Ara mateix, en el moment en què 
redacto aquestes línies, tinc un pa 
al forn. Amb les meves blanques 
mans d’urbanita del segle XXI he 
fet una massa de farina, sal i lle-
vat. El llevat era químic i no natu-
ral, és clar, tampoc caldria abusar. 
He pastat la massa, l’he deixada 
reposar, li he donat forma i, amb 
el forn calent, l’he enfornat. Ara, 
quan els pans facin aquell so de 
buit que indica que són cuits del 
tot, me’n penso cruspir per bere-
nar.

Amb tot això no pretenc ser 
gaire original. Ho tindria difícil, ja 
que fa potser deu mil anys que els 
humans fem pa. Estic segur que 
una bona proporció de les padri-
nes del país encara recorden els 
gests necessaris, com tota la gent 
que van viure en una societat no 
tan llunyana en què era conside-
rat normal que cada casa es fes la 
cuita de pa una vegada a la set-
mana. Simplement, formo part 
d’aquella generació que sempre 
hem pogut comprar una sèrie 
d’aliments a la botiga –entre d’al-
tres: el pa, la cervesa, el vi i l’oli– i 
que, per aquesta raó, hem perdut 
el plaer de fabricar aquests ali-
ments per nosaltres mateixos.

Crec poder parlar en nom de 
tots dient que estem molt con-
tents, en termes generals, de po-
der comprar aquests béns quan 
ens sembli. No hem de fer una 
programació temporal detallada 
per trobar moments dins la nos-
tra vida, ja prou atrafegada, en 
què realitzar la seva elaboració. 
Ens podem comprar un entre-
pà de pernil, sense haver-nos de 
preocupar ni de la mòlta del blat 
ni de la matança del porc. En al-
guna cosa rau l’avenç de la tec-
nologia. També hi és la qüestió 

econòmica, ja que el factor d’esca-
la fa que la preparació domèstica 
d’aquests aliments difícilment 
podrà arribar a disminuir els seus 
costos fins als dels productes in-
dustrials. Malauradament, es pot 
pregonar una mica el mateix pel 
que fa a la producció artesana, 
raó per la qual trobo molt justi-
ficat que els productes artesans 
es venguin a preus lleugerament 
superiors als del mercat.

Per què ho fem, doncs? M’ima-
gino que, per a alguns, la qüestió 
de la qualitat i de l’escollida dels 
ingredients pot ser un factor de-
terminant. Per a d’altres, pot ser 
la satisfacció de crear un objecte 
–encara que sigui una humil bar-

ra de pa– a través d’un procedi-
ment que, al cap i a la fi, no és tan 
senzill com hom pot suposar a 
primera vista. La qüestió de l’ofici 
i de l’experiència de qui ho fa hi 
és per molt i, quan el producte 
acabat té una qualitat manifesta 
que la família o els amics poden 
assaborir, la satisfacció és gran. 
En el meu cas –friki com soc–, us 
he d’admetre que és el contacte 
directe amb la matèria primera 
el que més em motiva. Trobo que 
en la nostra vida altament infor-
matitzada ens estem perdent el 
plaer del contacte físic amb les 
matèries. Amb activitats com ara 
la panificació, la fusteria o la ce-
ràmica, el podem tornar a desco-
brir. Us animo a provar-ho.

Toni Martí pretén una ràpida 
adhesió al Fons Monetari Inter-
nacional. Una adhesió de pressa 
i corrents, sense cap debat i amb 
explicacions esbiaixades farcides 
de mitges veritats, és a dir, plenes 
d’enganys.

El ministre de Finances ha 
amagat quant costaria aquesta 
adhesió, però no ha pas desmen-
tit la xifra –astronòmica en rela-
ció amb el pressupost de l’Estat 
andorrà– de 150 milions d’euros.

Afirma que “(...) l’entrada a 
l’FMI milloraria la reputació eco-
nòmica i fiscal d’Andorra a l’hora 
de ser qualificada per les agències 
de ràting”.

No discutirem pas que després 
de set anys de governs d’embo-
lics encapçalats per Toni Martí és 
prou evident que “(...) la reputa-
ció econòmica i fiscal” d’Andorra 
necessita millorar.

Però el Govern menteix 
quan situa en aquest àmbit 
reputacional la necessitat d’ad-
herir-se al Fons Monetari Inter-
nacional. Ens estan explicant un 
altre conte tot i que saben per-
fectament l’extravagància de la 
història que volen fer empassar al   
Consell General.

Amb aquesta proposta, Toni 
Martí vol fer veure que respon a 
un problema –el de la reputació 
financera– mentre fa el que pot 
per amagar un altre problema, 
que deixa empitjorar.

Assegura també el Govern que 
l’entrada a l’FMI no és només una 
qüestió reputacional, sinó que 
esdevenir membre de l’FMI per-
met estar representat en fòrums 
internacionals en matèries finan-
ceres i econòmiques. I afirma que 

les decisions que allí s’adopten 
“(...) poden tenir implicacions per 
Andorra i han de ser respectades 
per aquesta, mentre que no té 
veu ni vot en el si del Fons”.

Val a dir que no s’entén com 
volen emprar per a l’adhesió a 
l’FMI un argument que no volen 
ni sentir amb relació a una ad-
hesió a la Unió Europea. I allí, a 
Brussel·les, sí que s’adopten deci-
sions que tenen implicacions per  
a Andorra i han de ser respecta-
des pel país.

Però el nus no rau pas aquí. 
El ministeri de Finances del Go-
vern Martí va explicant, sense fer 
gaire soroll, que les agències de 
qualificació que avaluen Andorra 
han remarcat en els seus darrers 
informes la falta a Andorra d’un 
prestador d’última instància, 
paper que, segons el ministeri, 
assumiria el Fons Monetari In-
ternacional. Val a dir que no calen 
informes d’agències remunerades 
pel Govern per adonar-se que An-
dorra no té cap banc central.

El que en els àmbits financers 
públics es defineix com a pres-

tador de darrera instància, és 
aquella entitat financera nacional 
–el Banc central d’un país– o in-
ternacional –el Banc Central Eu-
ropeu o, amb matisos, l’FMI– que 
davant un greu sotrac o una situ-
ació de virtual suspensió de paga-
ments d’una entitat bancària pot 
acudir al seu rescat, i prestar els 
diners que assegurin l’estabilitat 
de l’entitat i l’ajudin a fer front als 
seus compromisos financers.

I ja som, doncs, on el ministre 
de Finances vol portar el país: a 
obtenir, pagant els contribuents 
andorrans una enorme suma, la 
garantia de l’FMI. Una garantia 
que el Govern podria després sol-
licitar en cas, que cada dia sembla 
dissortadament menys impro-
bable, que una entitat bancària 
andorrana no pugui fer front als 
compromisos que li imposa el re-
gulador andorrà.

És públic que l’INAF està com-
minant, és a dir exigeix, a una 
entitat bancària de no repartir di-
vidends als seus accionistes. I que 
aquesta setmana l’obliga també 
a modificar substancialment la 
composició del seu consell d’ad-
ministració. I no revelem cap 
secret d’Estat si afirmem que els 
advertiments i les exigències de 
l’INAF també apunten a la neces-
sitat d’una urgent recapitalitza-
ció de l’entitat.

Davant d’aquest preocupant 
escenari, esdevé una qüestió 
d’Estat aturar aquest nou disba-
rat mitjançant el qual es vol fer 
una subreptícia operació d’engi-
nyeria financera per donar cober-
tura, amb els diners públics, als 
problemes d’una concreta entitat 
privada.

Per què ara el conte de l’FMI?
Enginyeria financera subreptícia amb diner públic

El ministre Cinca no 
ha desmentit els 150 
astronòmics milions 
que costaria l’adhesió

El Govern menteix 
quan situa en 
l’àmbit reputacional 
l’adhesió a l’FMI

El pa nostre

La meva generació ha 
pogut comprar sempre 
el pa, la cervesa, el vi 
i l’oli a la botiga
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